
Петнайсетият форум на 
върха на БРИКС продължава 
да събужда ответни реакции 
и положителни мнения в 
различни страни на света. 
Много развиващи се страни 
се готвят да кандидатстват за 
най-силната и мощна формация 
на Юга. Голямо неудоволствие 
всред благоденстващия Север 
(разбирай най-вече Щатите) 
събужда желанието на ред 
държави от Латинска Америка 
да последват примера на 
Бразилия и да се включат 
в БРИКС. Доскоро най-
активна в това отношение бе 
Аржентина, която разви много 
активни връзки с Китай и 
други държави от въпросната 
организация. По този начин 
тя успя най-сетне да се 
измъкне от игото на все още 
властващия долар и заплати 
държавния си дълг (два и 
половина млрд. долара) към 
Международния валутен  
фонд в... китайски юани.

Само преди дни, на 31 
август, боливийският президент 
Луис Арсе от своя страна 
декларира че „Боливия се 
надява да стане стратегически 
партньор на страните от 
БРИКС, за да насърчи 
икономическото и търговското 
развитие на страната“. Това 
категорично изявление едва 
ли се нуждае от коментар, 
то красноречиво говори за 
себе си. Вашингтон, който 
десетилетия наред смяташе 
Латинска Америка за свой 
„заден двор“, е изправен пред 
една нова и стряскаща за него 
реалност. Очевидно по-голямата 
част от Южна Америка ясно 
дава да се разбере, че не 
желае повече господството на 
САЩ – нито в икономическо, 
нито в политическо отношение. 
И настоящата позиция на 
Боливия е само елемент от 
новото развитие на тази част 
от света. 

Петър Герасимов

Желан партньор 
в Латинска 
Америка
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2Видеопослание на Си 
Дзинпин до Срещата 
на върха за глобалната 
търговия с услуги
Председателят Си Дзинпин отправи 
видеопослание към Световната 
среща на върха по въпросите  
на търговията с услуги в рамките  
на Китайския международен 
панаир за търговия с услуги.

Кристалина Георгиева: 
МВФ оценява солидните 
усилия, положени от 
Китай, за насърчаването 
на икономическия растеж
Управляващият директор на МВФ 
Кристалина Георгиева приключи 
визитата си в Китай, където 
се срещна с високопоставени 
правителствени служители.
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„Въпроси и  
отговори за Китай“

13-о изложение на китайската 
туристическа индустрия в Тиендзин 

Бамбуковата  
гора Шунан 11

Светът наблюдава 
как САЩ ще изпълнят 
обещанието си да не 
се разделят с Китай
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Национален есенен фестивал 
на пазаруването

Н
а 30 август в град 
Чънду бе даден 
стартът на На-
ционалния есе-
нен фестивал на  
пазаруването и 

потребле-нието „Панда“. 
Той се организира от Ми-
нистерството на търговията, 
Китайската медийна група 
(КМГ) и управата на про-
винция Съчуан. 

Това е шестата тематична 
дейност на Министерството 
в рамките на „Годината за 
възстановяване на потреб-
лението“. Очаква се да се 
проведат и „Сезон за обно-
вяване на обзавеждането на 
дома“, „Сезон на потребле-
нието на автомобили с нови 

енергии“ и др. 
КМГ в продължение 

на няколко поредни го-
дини съвместно с Минис-
терството на търговията и 

местни-те власти организи-
ра медийни дейности за съз-
даване на благоприятна ат-
мосфера за потреблението и 
за съживяването му.

новини

Стар пекински 
район с нов облик
„Мошикоу“ е 
исторически район, 
разположен в 
западната част 
на Пекин. Той се 
превърна в нова 
забележителност 
на столицата с 
добри възможности 
за забавления и 
туризъм.

на връзките и интеграцията 
чрез сътрудничество в об-
ластта на услугите, за уве-
личаване на темповете на 
развитие чрез иновации в 
областта на услугите, за съз-
даване на по-добро бъдеще 
чрез споделяне на услуги и 
за обединяване на усилия-
та за придвижване на све-
товната икономика по пътя 
на устойчивото възстановя-
ване“, заяви още китайски-
ят председател.

Си Дзинпин също така 
добави, че Китай ще споде-
ли плодовете на модерни-
зацията в китайски стил. 

„Ще се съсредоточим върху 
разширяването на вътреш-
ното търсене, изграждане-
то на силен вътрешен па-
зар, активното разширяване 
на вноса на висококачест-
вени услуги и насърчава-
нето на разширяването на 
износа на интензивни зна-
ния и услуги. По този на-
чин ще предоставим на све-
та нов тласък за развитие с 
големите пазарни възмож-
ности на Китай и повече и 
по-добри висококачествени 
китайски услуги, за да заси-
лим усещането за благоден-
ствие на хората по света.“

Н
а 2 септември  
китайският пред-
седател Си Дзин- 
пин отправи ви-
деопослание към 
участниците в 

Световната среща на вър-
ха по въпросите на търго-
вията с услуги в рамките на 
Китайския международен 
панаир за търговия с услу-
ги (CIFTIS), който се про-
вежда в Пекин.

В него Си Дзинпин под-
черта, че тази година се на-
вършват 45 години от ре-
формите и отварянето на 
Китай и страната продъл-
жава да настоява за насър-
чаване на отварянето на ви-
соко равнище към външ-
ния свят и за цялостен на-
предък в модернизацията в 
китайски стил с високока-
чествено развитие, като пре-
доставя нови възможности 
за международно сътрудни-
чество на страните от це-
лия свят.

„Китай е готов да рабо-
ти с всички държави за на-
сърчаване на приобщаващо-
то развитие чрез отваряне 
на услугите, за насърчаване 

итайската кор-
порация за енер-
гийни инвести-
ции (China Ener- 
gy) обяви значи-
телно разшире-

ние на инсталирания капа-
цитет за производство на 
електроенергия от чисти и 
възобновяеми източници.

До края на август той 
е бил 100,14 милиона ки-
ловата, на фона на общия 
инсталиран капацитет от 
303,49 милиона киловата. 

Същевременно де-
лът на електроенергията 
от чисти и възобновяеми 

източници на China Ener- 
gy се е повишил от 25,8% 
през 2020 г. до 33% в мо-
мента, със среден годишен 
темп на растеж от 2,7 про-
центни пункта, показват 
данни на компанията.

Капацитетът на China 
Energy за производство на 
електроенергия от въгли-
ща в момента е 203,34 ми-
лиона киловата, а на вя-
търна енергия – 55,46 ми-
лиона киловата, като и по 
двата показателя компа-
нията запазва първите си 
позиции в света по отно-
шение на мащаба.

ежду 27 август 
и 2 септември 
дипломати от 
Пакистан, Бе-
ларус, Венецу-
ела, Куба, Ни-

карагуа и други общо 11 
държави в Женева посе-
тиха Тибет по покана на 
китайското Външно минис-
терство. На редовна прес-
конференция на министер-
ството говорителката Мао 
Нин представи визитата на 
дипломатите. 

Дипломатите от те-
зи държави дадоха висока 

оценка на китайското раз-
витие, което се фокусира 
върху народа и гарантира 
човешките права на раз-
личните етноси в страна-
та. Те заявиха, че социал-
но-икономическото разви-
тие на китайския автоно-
мен район далеч надхвър-
ля очакванията им и мест-
ните жители от различни-
те етноси споделят заедно 
постигнатите резултати от 
развитието, което показва, 
че щастливият живот на хо-
рата е истинското човеш-
ко право.

33% от електричеството 
на China Energy е от 
чисти и възобновяеми 
източници

Дипломати от 
развиващи се страни 
посетиха Тибет

К

М

Видеопослание на Си Дзинпин 
до Срещата на върха за 
глобалната търговия с услуги
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数字金融点亮智慧生活——2023年服贸
会观察

回收废品换数字人民币红包、
用数字人民币买文创潮品、向银
行数字员工咨询、“碰一碰”无网无
电便捷支付……在2023年中国国
际服务贸易交易会上，224家国内
外金融机构和企业集体亮相，集
中展示金融机构数字化转型、数
字人民币、金融安全技术、数字金
融服务等前沿金融产品，引领百
姓生活新潮流。

作为2023年服贸会九大专题
之一，本届金融服务专题展区以“
服务实体守初心 创新变革向未
来”为主题，展览面积超1.4万平方
米，既为全球金融机构搭建合作
交流的平台，又为观众提供探索
未来金融生活的舞台。

参展人员告诉记者，金融专题
展区的“朋友圈”越来越大，数字
金融已成为吸引流量、提升热度
的“法宝”，现场展示的各类应用
也表明数字金融已深刻改变百
姓生活。

在首钢园的建设银行展区，用
数字人民币智能合约技术研发的
消费预付卡服务——“元管家”引
来关注。“个人消费者在商家充值，
资金由‘元管家’智能合约控制，卡
内余额随时可退。有效避免商户
破产和跑路问题。”建设银行北京
分行客户经理华敏琪介绍说。

“数字人+金融服务”在金融专题
展区随处可见。在北京银行展台
前，记者看到前来与数字人互动
的观众们排起了长队。模拟数字
人虚拟形象，自建京智大模型，利
用AIGC（生成式AI）赋予语音能

力，能根据问题生成回答、上下文
互动，观众与数字人实现沟通、互
动和交流，了解最新金融产品介
绍。“未来银行业将依托金融大模
型技术，积极探索AIGC大模型技
术在智能客服、产品营销、风险
防控、协同办公、数据分析等领
域的应用。”北京银行工作人员张
鸿伟说。

这样不断优化消费体验的金
融服务场景，在展示区层出不穷。
一款印有玉佩样式的小卡片，成
了跨越“数字鸿沟”、解决老年人
移动支付难的“法宝”——这是交
通银行为服贸会特意设计的数字
人民币硬件钱包。“只要家人把数

字人民币硬钱包与软钱包绑定，
就可‘软硬结合、功能互补’，无电
无网无手机也能简单安全支付。”
交通银行北京市分行营运与渠道
部侯艾琪说。

“方便”“安全”是观众们参观金
融展区提及最多的关键词。8号
馆设置了数字人民币展示专区，智
能手环、数字工牌、智慧学生证、
电子老年证等数十款数字人民币
硬钱包产品，集中展示“数字人民
币+”衣食住行场景应用。

本次美团金融数字人民币展台
首发了数字人民币“黑科技”，由中
国银行、中国联通、美团携手打造
的SIM卡硬钱包无网无电支付场

景引来许多观众围观体验。据美
团金融工作人员介绍，即使是在
无网无电的极端情况下，使用安
装了SIM卡硬钱包的手机，仍可向
充电宝租赁设备支付押金取充电
宝为手机充电，非常便捷。“SIM
卡硬钱包以通信运营商发行的
SIM卡为安全载体，加载数字人民
币钱包应用，打造了一卡多应用的
融合应用场景，具有安全可控、通
用便利、无电支付、余额共享等特
色。”美团金融服务数字人民币产
品经理张廷瑾说。

漫步数字人民币大道展区，
仿旧装潢门面整齐排列百年义
利、北冰洋等中华传统老字号，
仿佛置身上世纪八九十年代的
街头小巷。

“数字人民币大道”全面升级
为3.0版，形式上借鉴潮流集市
创意，内容上围绕乡村振兴、公
益帮扶、交通出行、通信服务等
场景提供数字人民币应用体验
与展示。

从展会“尝鲜”到生活“常用”，
数字人民币正加速从展示场景奔
向生活场景。京东科技负责人介
绍，目前在京东平台使用数字人
民币的用户数近1500万，开设钱
包数近2000万，交易金额累计超
30亿元，年复合增长率超100%。

“以前总听说数字人民币，这次
从一系列场景中真实体验到了它
的便利和快捷，希望这些便民设
施能尽快在线下展开大面积的应
用。”来服贸会参观的北京市民李
先生说。

海口新海港综合交通枢纽站项目进
入收尾阶段
鸟瞰海口新海港综合交通枢纽站项目。
目前，海南省海口新海港综合交通枢纽站项目进入收
尾阶段，计划今年交付使用。该项目是海南自由贸易
港的“二线口岸”和门户港口。建成后，将成为集港口候
船、登离船、口岸查验、枢纽商业和交通“零换乘”等功
能于一体的全国最大港口客滚综合枢纽。

半年报披露落下帷幕，
北交所216家上市公司也交
出一份亮眼的业绩“答卷”。
总体来看，北交所公司上半
年展现出良好的经营韧性
和发展潜力，九成公司实现
盈利，“专精特新”板块呈现
聚集效应，创新属性也不断
凸显。

统计数据显示，2023年
上半年，北交所上市公司共
计实现营业收入770.25亿
元，同比增长4.43%；实现
归母净利润57.53亿元，同
比下降24.93%。其中，六成
公司营收增长，38家公司
营收增长幅度超过30%；
九成公司实现盈利，五成公
司归母净利润同比增长。
另外，36家公司归母净利
润增长超过50%，32家公
司连续三年归母净利润正
增长，锦波生物等10家公司
归母净利润翻番。

资金面上，北交所上市
公司上半年经营活动现金
净流入共计28.85亿元，同
比增长0.32%；六成公司经
营性现金流为正，运营资
金相对充裕；资产面上，截

北交所216家上市公司上半年九成实
现盈利

至6月30日，上市公司资产
总额共计2256.28亿元，同
比增长19.96%，整体资产
负债率40.33%，较上年同
期下降4.01个百分点，杠杆
结构更趋稳健；投资面上，
上半年上市公司购置固定
资产等投资合计支出78.16
亿元，同比增长12.50%，
加快推进募投项目，布局
长期增长通道。

值得肯 定 的是，上半
年，北交所上市公司通过

市场融资有效补充了生产
经营和创新发展的资金需
求，54家新上市公司公开
发行融资100.93亿元，助
力企业开展新项目、增设新
产线、壮大研发力量，进一
步提升核心竞争力。从融
资成本看，上市公司上半年
现金利息支出占有息负债
比重2%，较上年同期减少
0.11个百分点，较2021年同
期减少0.6个百分点，融资
成本逐年下降。
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КоментАри

Н
а 19 август, до-
като на Хаваите 
все още бушу-
ваха страшните 
горски пожари, 
в Кемп Дейвид 

приключи първата среща 
на върха САЩ – Япония – 
Южна Корея. На прескон-
ференцията тримата дър-
жавни глави 17 пъти спо-
менаха Китай, а в трите де-
кларации след срещата три-
те държави раздуваха въ-
проси като състоянието на 
Тайванския проток и Юж-
нокитайско море. С тези си 
действия те разпространя-
ват внушения като  „без-
покойство за сигурността“ 
и „отговор на заплахите“, 
което е груба намеса във 
вътрешните работи на Ки-
тай. Възможно ли е по то-
зи начин настоящата сре-
ща на върха в Кемп Дейвид 

наистина да помогне на 
САЩ да постигнат целта 
си за изграждане на „мал-
ко НАТО в Азия“?

Според анализаторите, 
като се има предвид, че след-
ващата година предстоят  
избори и в трите държа-
ви, тази среща на върха е 
по-скоро съвместно „поли-
тическо шоу“, а докумен-
тите след срещата, изглеж-
да, имат целта да се напра-
ви политическа пропаганда, 
която да доведе до избор-
на победа, коментира Ра-
дио Китай за чужбина.

От гледна точка на отно-
шенията между трите стра-
ни, Япония и Южна Корея 
са съюзници на САЩ, но 
всъщност те имат собстве-
ни различия и между тях 
съществуват трудни за при-
миряване противоречия. 
Още преди провеждането 

на срещата на върха меж-
ду Вашингтон и Токио съ-
ществуваше спор, свързан с 
китолова в т. нар. Индо-ти-
хоокеанска икономическа 
рамка, в резултат на което 
Япония дори заплаши да се 
оттегли от организацията. 

Токио желае да избегне 
ограниченията на своята на-
стояща „мирна Конститу-
ция“ и цели осъществява-
нето на мечтата си за „голя-
ма военна сила“ с помощта 
на „малкото НАТО в Азиат-
ско-тихоокеанския регион“, 
но същевременно трябва да 
вземе предвид тесните ико-
номически връзки с Пекин.

Между САЩ и Юж-
на Корея също има про-
блем. Американските „За-
кон за чиповете и наука-
та“ и „Закон за намалява-
не на инфлацията“ оказаха 
голямо въздействие върху 

производството на полупро-
водници и превозни сред-
ства с нови енергийни из-
точници в Южна Корея, 
което е от изключително 
значение за местната ико-
номика.

Основен въпрос остава 
дали, водени от максими-
зирането на собствените си 
интереси, САЩ, Япония и 
Южна Корея ще могат да 
оставят настрана противо-
речията си и да проведат 
консултации и сътрудни-
чество.

Срещата на върха в 
Кемп Дейвид говори за съ-
трудничество, но всъщност 
цели създаването на криза 
в Азиатско-тихоокеанския 
регион, което със сигурност 
ще срещне силен отглас от 
страните в региона, се за-
ключава в коментара на Ра-
дио Китай за чужбина.

страницата подготви  
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Срещата на 
върха в Кемп 
Дейвид говори за 
сътрудничество, 
но всъщност цели 
създаването на 
криза в Азиатско-
тихоокеанския 
регион

Н
а 30 август аме-
риканският ми-
нистър на фи-
нансите Джина 
Раймондо при-
ключи четири-

дневната си визита в Ки-
тай. Тя бе четвъртият аме-
рикански политик, който 
посети Китай от юни на-
сам. Международната общ-
ност обърна голямо внима-
ние на заявлението на Ки-
тай и САЩ за „създаване 
на нови канали за комуни-
кация“ и счита, че това ще 
помогне за „намаляване на 
недоразуменията“, коменти-
ра Радио Китай за чужбина. 

Раймондо също заяви, 
че САЩ „нямат намерение 
да се разделят с Китай“, и 
се надява американските 

компании да инвестират в 
страната.

От 2018 г. САЩ продъл-
жават да налагат допълни-
телни мита върху вноса от 
Китай, но през 2022 г. тър-
говският обем между двете 
страни достигна почти 760 
милиарда щ. д., което поста-
ви исторически рекорд, по-
сочва медията. Докладът за 
износа на САЩ за Китай от 
2023 г., публикуван от Аме-
риканската търговска коми-
сия в Китай, показва, че из-
носът на САЩ за Китай е 
създал над 1 милион въз-
можности за работа в САЩ. 
Повече от 70 000 американ-
ски компании са инвести-
рали и открили свой бизнес 
в Китай, като близо 90% от 
тях са реализирали печалби. 

Американските компании 
твърдят, че са създали ог-
ромна производствена мре-
жа в Китай и са силно за-
висими от китайските по-
требители. Според съобще-
ния на американските ме-
дии Раймондо е разговаря-
ла с близо 150 бизнес лиде-
ри преди посещението си в 
Китай, всички от които са 
нетърпеливи за повече ко-
муникация между Китай 
и САЩ.

По време на посеще-
нието си в Китай Раймон-
до изрази сериозни опа-
сения относно американ-
ската „тарифа 301“, отна-
сяща се за политиката на 
САЩ за полупроводници-
те, двупосочните инвести-
ционни ограничения, диск- 

риминационните субсидии 
и санкциите срещу китай- 
ските предприятия. 

Радио Китай за чужби-
на изтъква в заключение, 
че това, което САЩ трябва 
да направят сега, е да вди-
гнат наложените на Китай 
мита възможно най-ско-
ро, да облекчат контрола 
върху износа за Китай, да 
премахнат санкциите сре-
щу китайските компании и 
да създадат условия за раз-
ширяване на търговското и 
инвестиционно сътрудни-
чество между предприяти-
ята на двете страни.

След посещението на 
Раймондо в Китай целият  
свят ще следи какви ще са 
следващите действия на 
САЩ, посочва медията.

Светът наблюдава как САЩ ще изпълнят 
обещанието си да не се разделят с Китай

Изграждането на „малко НАТО в Азия“  
е обречено на провал

Американският 
министър на 
финансите Джина 
РАймонДо е 
разговаряла с близо 
150 бизнес лидери 
преди посещението 
си в Китай и всички 
те са нетърпеливи 
за повече 
комуникация между 
Китай и САЩ

П
рез последните 
няколко дни, ко-
гато замърсена-
та вода от АЕЦ 
„Фукушима“ се 
изля в Тихия оке-

ан, островните държави там, 
включително Маршаловите 
острови, осъждат остро тези 
действия на Япония.

Редица експерти изтък-
наха, че тихоокеанските 
държави не могат да платят 
за едностранните действия 
на японското правителство 
и имат право да предявят 

претенции срещу него.
Маршаловите острови 

са разположени в средата 
на Тихия океан. През 2019 г.  
„Лос Анджелис таймс“ съ-
общи, че между 1946 и 1958 г.  
Съединените щати са из-
вършили 67 ядрени опи-
та там, които застрашават 
морската екология и здра-
вето на хората.

Аварията в атомната 
електроцентрала „Фукуши-
ма“ доведе до повече от 1,3 
милиона тона замърсена с 
радиоактивни материали 

вода, която съдържа близо 
60 вида радионуклиди с пе-
риод на полуразпад до сто-
тици хиляди години. Тези 
вредни вещества, които ще 
се разпространят по целия 
свят с океанските течения, 
ще причинят непоправими 
последици.

В Конвенцията за от-
крито море от 1958 годи-
на се посочва, че държави-
те трябва да предотвратя-
ват изхвърлянето на ради-
оактивни отпадъци, а спо-
ред Конвенцията на ООН 

по морско право от 1982 г. 
държавите са длъжни да за-
щитават и опазват морска-
та среда.

За да защитят своите 
права и интереси, тихоо-
кеанските островни държа-
ви могат да предявят пре-
тенции срещу Япония,  по-
зовавайки се на тези кон-
венции. Няма съмнение, че 
това, което очаква Япония, 
ще бъде присъдата на ис-
торията.

Тихоокеанските страни имат право на претенции 
срещу Япония заради изхвърлена радиоактивна вода

Аварията в 
атомната 
електроцентрала 
„Фукушима“ 
доведе до повече 
от 1,3 милиона 
тона замърсена 
с радиоактивни 
материали вода, 
която съдържа 
близо 60 вида 
радионуклиди 
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Преди десетилетие провинция Хънан, 
централната част на Китай, не разполагаше 
с междуконтинентална мрежа за маршрути 
за превоз на товари. Понастоящем бързото 
развитие на Въздушния път на коприната между 
Джънджоу, провинция Хънан, и Люксембург 
позволява на потребителите в китайската 
провинция да получават продукти, доставени до 
техните домове от цял свят.

рез 2017 г. Китай 
започна изграж-
дането на двупо-
сочен Въздушен 
път на коприна-
та между Джън-

джоу и Люксембург. Според 
Държавната комисия за раз-
витие и реформа в момента 
услугите на Въздушния път 
на коприната обхващат по-
вече от 200 града в над 20 
европейски държави и 90 
града в Китай.

Операторите на марш-
рута - Групата за разви-
тие и инвестиции на граж-
данската авиация на про-
винция Хънан (Henan Civil 
Aviation, HNCA) и базира-
ната в Люксембург Cargolux 
Airlines International, започ-
наха развиването на страте-
гия за създаване на двоен 
хъб – европейски логисти-
чен център в Люксембург и 
китайски център в между-
народното летище Синджън 
в град Джънджоу. 

През 2014 г. HNCA при-
доби 35% дял от Cargolux, 
с което процесите по из-
граждане на авиационния 
логистичен маршрут се по-
добриха.

От създаването на Въз-
душния път на коприната 
преди шест години Cargolux 
отбелязва доста добро раз-
витие. През 2022 г. нетна-
та печалба на превозвача 
достигна рекордно високото 
ниво от близо 1,6 милиарда 
долара, което поставя ком-
панията на пето място сред 
всички товарни авиокомпа-
нии в световен мащаб.

В момента Cargolux опе-
рира седмично повече от 50 
полета от и до Китай, свърз-
ващи градове като Джън-
джоу, Пекин, Шанхай, Ся-
мън и Хонконг. „Въздушни-
ят път на коприната спомо-
гна за укрепване на стату-
та на Хънан като транспор-
тен хъб във вътрешността 
на Китай. Той даде голям 
принос за ръста на търго-
вията между Китай и Евро-
па и насърчи търговския об-
мен“, заяви Сон Дзину, ви-
цепрезидент на Асоциаци-
ята за търговия между Ки-
тай и ЕС.

През юни изпълнител-
ни директори в Cargolux и 
професионални мениджъри 
в Азиатско-тихоокеанския 
регион взеха участие в сре-
ща в Джънджоу. Това бе-
ше първата среща, която 
превозвачът проведе в ре-
гиона след пандемията от 

COVID-19, показвайки не-
говата увереност в страте-
гията за развитие на услу-
гите на двойния хъб и бъ-
дещ растеж на бизнеса си 
в Китай.

Ричард Форсън, прези-
дент и главен изпълнителен 
директор на Cargolux, заяви, 
че за такъв тип срещи ком-
панията обикновено събира 
мениджъри от различни ре-
гиони в Люксембург. Обаче 
Джънджоу служи като вто-
ри дом за Cargolux. За да от-
говори на търсенето на па-
зара и нуждите на бизнеса 
по-бързо и по-добре, всеки 
един от мениджърите тряб-
ва да бъде запознат с града.

За Cargolux азиатският 
пазар заема 1/3 от неговия 
глобален бизнес обем и слу-
жи като важен двигател за 
растеж. Премиерът на Люк-
сембург Хавиер Бетел зая-
ви по-рано, че Въздушни-
ят път на коприната меж-
ду двете държави не е прос-
то празен лозунг. Той слу-
жи като един от най-ясни-
те реални стълбове на дву-
странното сътрудничество.

„Ние сме готови в рам-
ките на Въздушния път на 
коприната да допринесем 
за развитието на китайска-
та търговия и услуги, сти-
мулирайки висококачестве-
ното развитие и иноваци-
ите“, заяви Бетел чрез ви-
део връзка.

Междувременно Въз-
душният път на коприна-
та Джънджоу-Люксембург 
също имплементира нови 

П

годишно. Тези включват 
кабинни симулатори, про-
тивопожарни симулатори 
и симулатори за обучение 
за кабинни услуги, заяви 
HNCA.

В бъдеще се очаква про-
изводството на повече обо-
рудвания за авиационни си-
мулатори да се развие и да 
бъдат доставяни все пове-
че продукти на междуна-
родните пазари. Така пове-
че чуждестранни пилоти ще 
се обучават на съответни-
те професионални умения 
с оборудванията на компа-
нията.

Данни на Международ-
ната асоциация за въздушен 
транспорт показват, че гло-
балното търсене на пазара 
е намаляло с 5,2% в срав-
нение с май 2022 г. Капа-
цитетът, обаче, се е увели-
чил с 14,5% в сравнение с 
май 2022 г. Това се дължи 
на увеличаването на капа-
цитета на превозване на 
вътрешността на самолета 
тъй като търсенето на път-
ническия бизнес се възста-
новява. В момента капаци-
тетът е с 5,9% повече в срав-
нение с нивото преди пан-
демията, наблюдавано през 
май 2019 г.

Тази година се очаква 
глобалният обем на това-
ри да достигне 57,8 мили-
она тона, което все още е 
под нивата от 2019 г. При-
ходите от товарния транс-
порт се очаква да достиг-
нат 142,3 милиарда щатски 
долара. Въпреки това тези 
нива все още са по данни-
те за 2019 г., заявиха още 
от IATA.

През май авиокомпани-
ите в Азиатско-тихоокеан-
ския регион отчитат спад на 
обема на товарите с 3,3% на 
годишна база и спад с 0,3% 
в сравнение с април. Това 
основно е поради свивания 
на търсенето на междуна-
родно въздушно карго. На-
личният капацитет в реги-
она се е увеличил с 38.3% 
в сравнение с май 2022 г.

„Търговските условия за 
въздушни товари продъл-
жават да бъдат изправени 
пред сериозни предизвика-
телства и все още няколко 
икономически показатели 
сочат към спад. Втората по-
ловина на годината очаква-
ме да има подобрение“, за-
яви Уили Уолш, главен ди-
ректор на IATA. 

„Приоритетите за тази 
година включват производ-
ствени стимули за ускорява-
не на напредъка към нетни 
нулеви въглеродни емисии 
чрез използване на устой-
чиви въздушни горива, пре-
махване на неефективност-
та в управлението на въз-
душния транспорт и после-
дователно прилагане на све-
товните стандарти“, заяви 
още той.

Намаляването на въглерод-
ният диоксид в гражданска-
та авиация е дълъг процес, 
но е важно, че вървим към 
стабилен напредък“, зая-
ви Ю Джанфу, партньор в 
консултантската компания 
Roland Berger.

В момента Cargolux опе-
рира международни товар-
ни маршрути, свързващи 
Джънджоу с 15 чуждес-
транни дестинации, вклю-
чително Люксембург, Лон-
дон, Будапеща, Милан, Чи-
каго и Атланта.

В същото време Хъ-
нан продължава да разви-
ва своя сектор за производ-
ство на авиационни симу-
латори. С финансиране от 
1 милиард юана (около 139 
милиона щатски долара) 
първата фаза на авиацион-
ния индустриален парк мо-
же да произвежда повече от 
50 комплекта симулатори 

„Надяваме се, че Джън-
джоу и Люксембург да за-
силят сътрудничеството в 
изследването, развитието и 
прилагането на устойчиво 
въздушно гориво, което ще 
направи Въздушния път на 
коприната по-зелен в идно-
то десетилетие“, заяви Джай 
Доншън, директор на Цен-
търа за инициативата „Един 
пояс, един път“ на Държав-
ната комисия за развитие и 
реформа.

Устойчивото въздуш-
но гориво е течно гориво, 
използвано в търговската 
авиация. В сравнение с из-
копаемите горива, използ-
вани от превозвачите, то-
зи тип гориво може да по-
могне за намаляване на над 
80% от емисиите на въгле-
роден диоксид. Базирани на 
анализа на Асоциацията за 
международния въздушен 
транспорт, с използването 

Въздушният път на коприната ускорява 
търговията с ЕС

зелени решения за по-устой-
чиво бъдеще. На 15 юни 
товарният самолет Boeing 
B747, опериран от Cargolux, 
отлетя от Джънджоу за 
Люксембург. Това е първи-
ят карго полет между две-
те държави, който използва 
специално устойчиво авиа-
ционно гориво, което нама-
лява въглеродните емисии.

на устойчивото въздушно 
гориво се очаква до 2050 г. 
да бъде постигнато намаля-
ването на 65% от изпарени-
ята на въглероден диоксид 
в сектора на гражданската 
авиация. 

„Въздушният транспорт 
е незаменим в приноса си 
за вътрешните и междуна- 
родните комуникации. 
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поред експерти 
изборът на Пе- 
кин като първа 
спирка от азиат-
ската обиколка 
на Кристалина 

Георгиева подчертава трай-
ното регионално и глобал-
но значение на китайската 
икономика и е в контраст 
с някои чуждестранни ме-
дийни наративи, които го-
ворят за спад. 

Кметът на Шанхай Гон 
Джън се е срещнал с Геор-
гиева според официалния 
акаунт на градската управа 
в социалната медия WeChat. 
По време на разговора им 
Гон е отбелязал, че Шан-
хай ускорява изграждането 
на града като водещ свето-
вен финансов център с фо-
кус върху сектори като ци-
фрова и зелена трансформа-
ция. Той е изразил надежда 
да засили сътрудничеството 
с МВФ за по-нататъшно на-
сърчаване на отварянето и 
свързаността на Шанхай с 
глобалния финансов сектор. 

Кристалина Георгиева е 
заявила, че Шанхай е доп- 
ринесъл значително за на-
сърчаване на икономиче-
ското развитие на Китай и 
света и е подчертала важ-
ността на усилията за ико-
номическа трансформация 
за повишаване ефектив-
ността на производството 
на фона на глобалната не-
сигурност и икономическо-
то забавяне. Тя е похвалила 
постиженията на Шанхай 
в зелено и нисковъглерод-
но развитие, подчертавайки 
че МВФ има желание да за-
дълбочи сътрудничеството 

С

Кристалина Георгиева: МВФ оценява 
солидните усилия, положени от Китай  
за насърчаването на икономическия растеж

оценява солидните усилия, 
положени от страната за на-
сърчаването му и оценява 
водещата й роля в подкрепа 
на уязвимите групи, както 
и на хората с ниски и сред-
ни доходи.“

През април МВФ про-
гнозира, че икономиката на 
Китай ще нарасне с 5,2 про-
цента през 2023 г., надвиша-
вайки 3-процентния ръст от 
2022 г. Въпреки че някои 
западни медии говорят за 
спад в китайската иконо-
мика, експерти отбелязват, 
че Пекин запазва основните 
си икономически двигатели 
и устойчивост за продължа-
ващо развитие, като съще-
временно предприема кон-
кретни мерки за справяне с 

настоящите трудности, оч-
аквайки по-нататъшно ус-
коряване. 

„Китай допринася за 
икономическото развитие 
на света в различни фор-
мати. Например национал-
ният износ на достъпни, но 
висококачествени продукти 
ще помогне за огранича-
ване на глобалната инфла-
ция“, казва Ху Циму. 

„Основният фокус за 
икономическото възстано-
вяване и растеж на Китай 
все още е поставен върху 
висококачественото раз-
витие, а не зависи само от 
бързото възстановяване на 
сектора на имотите“, смя-
та проф. Кун И от Универ-
ситета за финанси и иконо-
мика в Тиендзин. 

Той очаква да бъдат въ-
ведени и по-силни фискал-
ни политики, което ще бъ-
де благоприятно в много 
аспекти, като намаляване 
на дълговете на местните 
власти и по-нататъшно ук-
репване на икономическо-
то развитие. 

Проф. Кун И отбеляза, 
че фискалната подкрепа до-
пълнително ще подпомогне 
възстановяването и растежа 
на местните предприятия, 
което ще доведе до ефек-
тивен тласък и за заетостта. 

„Производствената мощ 
на Китай и напредъкът, по-
стигнат в собствените ино-
вации и технологичното 
развитие, ще играят жиз-
неноважна роля в подкрепа 
на икономиката. Правител-
ството въведе по-енергични 
политики през последните 
дни, за да подкрепи иконо-
миката на всички фронто-
ве, включително частния 
сектор, недвижимите имо-
ти, валутата и заетостта, с 
цел нейното допълнително 
стимулиране и повишава-
не доверие на пазара“, по-
сочва той. 

инистерството 
на търговията 
на Китай обяви 
преди няколко 
дни, че още 16 
индустриални 

парка ще бъдат преструк-
турирани в национални 
демонстрационни зони за 
електронна търговия.

„Цифровата икономи-
ка е предоставила силен 

тласък за китайската мо-
дернизация. Секторът на 
електронната търговия ве-
че е с жизненоважна роля 
за икономиката и развитие-
то на страната“, заяви Чън 
Чундзян, зам.-министър на 
търговията.

Секторът на електрон-
ната търговия може да се 
похвали с най-големия ма- 
щаб на развитие и най-ши- 

рокото покритие в диги-
талната икономика, доба-
ви още Чън Чундзян. 

Официалните данни по-
казват, че цифровата иконо-
мика на Китай надхвърли 
50 трилиона юана (около 
6,96 трилиона щатски дола-
ра) за първи път през 2022 
година, което представля-
ва 41,5 процента от БВП.

Секторите, свързани с 

М
електронната търговия в 
страната, са създали през 
последните години при-
близително 70 милиона 
работни места, а онлайн 

продажбите на дребно в 
цялата страна са на първо 
място в световен мащаб за 
десет последователни годи-
ни, показват данните.

Китай ще добави 16 нови 
национални демонстрационни 
зони за електронна търговия

УПРАВЛяВАЩИяТ ДИРеКТОР нА МВФ КРИСТАЛИнА 
ГеОРГИеВА ПРИКЛЮчИ ВИзИТАТА СИ В КИТАй, КъДеТО 
ИМАше СРеЩИ  С МнОжеСТВО ВИСОКОПОСТАВенИ 
ПРАВИТеЛСТВенИ СЛУжИТеЛИ 

и тази година. Той отбеляза, 
че „решението да се започ-
не с Китай служи на кон-
кретна цел, като се стреми 
ефективно да оцени състоя-
нието на китайската иконо-
мика и мерките, приети от 
(китайското) правителство“.

На 1 септември, кога-
то китайският премиер Ли 
Цян се срещна с Кристали-
на Георгиева в Пекин, той 
каза, че правителството му 
ще оптимизира средата за 
развитие на частните пред-
приятия, ще подобри маща-
ба и структурата на външ-
ната търговия и ще положи 
повече усилия за привлича-
не и използване на чужд ка-
питал. „Страната ни е уве-
рена и способна да постигне 

устойчиво и стабилно ико-
номическо развитие“, отбе-
ляза Ли. 

„Тъй като Китай допри-
нася за една трета от светов-
ния икономически растеж 
– каза Георгиева при разго-
вора си с Ли Цян, – МВФ 

Момент от срещата на китайският премиер Ли Цян  
с управляващия директор на МВФ Кристалина Георгиева 

си с китайския мегаполис 
в името на глобалния ико-
номически напредък. 

„Георгиева избра Ки-
тай за своя първа спирка 
в Азия, което подчертава 
значението на страната за 
насърчаване на глобално-
то икономическо развитие“, 
казва Ху Циму, заместник 
генерален секретар на „Фо-
рум 50“ за интеграция на 
цифровата и реалната ико-
номика, в коментар за из-
данието Global Times. 

Друг икономически ко-
ментатор – Тиен Юн, е на 
мнение, че МВФ продъл-
жава да вярва, че Китай ще 
служи като основна движе-
ща сила за глобалното ико-
номическо възстановяване 

рАКурСи
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Предстоят важни открития на космическата 
станция „Небесен дворец“

иновативните научни от-
крития ще бъдат в облас-
тта на космологията, из- 

следването на тъмната ма-
терия и тъмната енергия, га-
лактиките, активните галак- 

О
чаква се ор-
биталната ки-
тайска станция 
„Тиенгун“ (Не-
бесният дворец) 
да направи ре-

волюционни научни откри-
тия и новаторски постиже-
ния в бъдеще, съобщи офи-
циалният представител на 
Службата на пилотирана-
та космическа програма на 
Китай Лин.

Космическата станция 
„Тиенгун“ навлезе във фа-
за на разработка и внедря-
ване, която ще продължи 
повече от 10 години след 
окончателното й завърш-
ване през 2022 г. 

Лин Сицян отбеляза, че  

т 9 до 11 сеп-
тември в Шан- 
хай ще се про-
веде форумът 
за иновации 
„Пудзян“, зая-

виха от китайското Ми-
нистерство на науката и 
технологиите на прескон-
ференция в Пекин. 

Негово мото тази го-
дина ще е „Отворена 
иновационна екосистема: 
иновации за глобалната 
сигурност“. Форумът за 
иновации „Пудзян“ ще се 
фокусира върху между-
народното сътрудничест-
во в областта на науката 
и технологиите. Ще бъ-
дат представени актуа-
лизации относно Меж-
дународния термоядрен 

експериментален реак-
тор (ITER), проекта „Чо-
вешки феномени“ и гло-
балното сътрудничество 
в сферата на реактивни-
те самолети. 

Във форума ще участ-
ват над 200 души от око-
ло 30 държави и региона. 
Те ще разговарят на те-
ми като науката за мо-
зъка, граничната физика, 
нисковъглеродните тех-
нологии, нанотехнологи-
ите и роботиката. 

Форумът за инова-
ции „Пудзян“ е иниции-
ран през 2008 г. от Ми-
нистерството на науката 
и технологиите и управа-
та на Шанхай. 

Тази година негов по-
четен гост бе Бразилия.

В Шанхай ще се 
проведе форум  
за иновации

О

нлайн гигантът 
„Байду“ пре-
достави достъп 
на широката 
общественост 
до своя чатбот с 

изкуствен интелект ERNIE 
Bot. Услугата е достъпна в 
различни магазини за при-
ложения и на официалния 
уебсайт на компанията. 

В допълнение към чат-
бота „Байду“ е готова да 
пусне и пакет от нови при-
ложения, които мога да из-
ползват възможностите на 
генеративния изкуствен 
интелект.

Предоставяйки достъп 
до ERNIE Bot на стотици  

милиони интернет по-
требители, компанията 
ще може да събере ог-
ромно количество обро-
ботена информация от хо-
рата в реалния свят, ка-
за за „Синхуа“ председа-
телят и главен изпълни-
телен директор на „Бай-
доу“ Робин Ли.

ERNIE Bot е бази-
ран на основния модел 
на „Байду“ ERNIE, кой-
то бе пуснат през 2019 г. 
През последното десетиле-
тие компанията е инвес-
тирала над 140 млрд. юа-
на (около 19,5 млрд. щ. д.) 
в научноизследователска и 
развойна дейност.

„Байдоу“ пусна нова 
версия на своя чатбот

О

Китайските тайконавти 
поздравиха всички ученици

Ускорява се интеграцията на 
геопространствените данни 

о повод първия 
учебен ден в Ки-
тай тайконавтите 
от космическа-
та мисия „Шън-
джоу-16“ изпрати-

ха видеопослание към всич-
ки ученици от началните и 
средните училища в цялата 
страна. Джу Янджу, първи-
ят бордови инженер, директ-
но от открития Космос при-
зова студентите да не прес-
тават да преследват мечти-
те си и да останат мотиви-
рани за успех, добавяйки, 
че мечтата му да лети в не-
бето никога не е угасвала.

Гуей Хайчао, професор 
от Факултета по астрона-
втика в Пекинския универ-
ситет за авиация и космо-
навтика и първият цивилен 
тайконавт на страната, на-
сърчи учениците да останат 
любопитни. „Преди дваде-
сет години, когато бях вто-
рокласник в гимназията, 

развитието на мо-
билния интернет, 
големите данни и 
изкуствения инте-
лект като инова-
тивни технологии 

с приложимост в ежеднев-
ния живот, интеграцията 
на геопространствени дан-
ни и интелигентни свърза-
ни превозни средства в Ки-
тай набира скорост. Тази но-
ва тенденция ще играе ва-
жна роля в интеграцията 
на цифровата и реалната 
икономика, заяви на прес-
конференция Ли Йончун, 

служител в Министерство-
то на природните ресурси. 
Министерството вече е при-
ложило редица мерки за 
разгръщане на потенциа-
ла на геоложката информа-
ция и за подкрепа на прила-
гането на електронни кар-
ти в самоуправляващите се 
превозни средства, като съз-
даване на зони за тестване 
на новите функции на са-
мостоятелните автомобили, 
утвърждаване на национал-
ни стандарти и насърчава-
не на съответните техноло-
гии, поясни още Ли.

Министерството ще про-
дължи да полага усилия за 
моделиране и изглаждане 
на детайлите при съответ-
ните политики, подобрява-
не на методите за надзор и 
засилване на технологични-
те изследвания и разработ-
ки. С това се цели да се на-
правят достъпни за общест-
веността повече карти с ге-
опространствени данни за 
самоуправляващи се пре-
возни средства, обясниха от 
министерството.

П

С

новината, която чух от учи-
лищното радио, че космиче-
ският кораб „Шънджоу-5“ е 
изстрелян успешно, разпа-
ли страстта ми към Кос-
моса“, каза той. „Любопит-
ството ми и моето постоян-
ство ми позволиха да сбъд-
на тази своя мечта.“

Дзин Хайпън, команди-
рът на мисията, е първият 
китайски тайконавт, изли-
за в Космоса четири пъти. 
Той вдъхнови учениците да 
се придържат към мечтите 
си и каза, че се е подготвял 
десет години преди първия 
си космически полет.

тически ядра, Млечния път 
и близките галактики, фор-
мирането и еволюцията на 
звездите, както и екзопла-
нетите.

Целта на напредналите 
изследвания на космиче-
ските станции „Тиенгун“ е 
да се проучат по-подробно 
„произходът и еволюцията 
на Вселената, природата на 
материята и дългосрочно-
то оцеляване на човешкия 
вид в Космоса“, каза пред-
ставителят.

На базата на експери-
менталната платформа за 
физика на ултрастудените 
атоми в космическата ла-
боратория ще се подгот-
ви квантов газ, близък до 

абсолютната нула, какъв-
то е невъзможно да се по-
лучи на Земята.

В допълнение орбитал-
ните изследвания на ство-
лови клетки, орган върху 
чип, кристализация на про-
теини и синтетична биоло-
гия могат да открият нови 
възможности за регенера-
тивната медицина, прециз-
ната медицина, както и за 
откриване на лекарства.

Лин Сицян добави, че 
космическата станция ще 
бъде снабдена и с ново обо-
рудване, предназначено за 
провеждане на изследвания 
в областта на развъждане-
то на бозайници и науката 
за мозъка.

нАуКА
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Историята на Пътя на коприната отново беше 
забелязана от света. Последният обект на Световното 
наследство на ЮнЕСКо в Китай беше добавен през 
2021 г. на 44-тата среща на Комитета на световното 
наследство „Цюенджоу: Търговският център на света 
през периода Сун – Юен“ беше приет като част от 
защитените обекти на ЮнЕСКо, като това увеличи 
броят им в Китай на 56. С новопоявилия се интерес към 
града идват и нови възможности за проследяване на 
историята и значимостта му за Пътя на коприната от 
гледната точка на нашето съвремие.

зАбележителноСти

юенджоу се намира на 
югоизточния бряг на Ки-
тай в провинция Фудзиен 
и  е бил едно от най-на-
товарените пристанища в 

света по време на династиите Сун 

(960 – 1279) и Юен (1271 – 1368). Вяр-
ва се, че градът е бил една от първи-
те и най-важната точка за Морския 
път на коприната, тъй като там се 
извършвала външна търговия още 
през 6-и век. Освен това Цюен- 

Ц

Цюенджоу: Търговският център на света  
през периода на династии Сун – Юен

джоу бил водещ център за кора-
бостроене и навигационни техно-
логии през периода Сун.

Войните и нападенията отвън 
направили Морския път на коп-
рината предпочитан и по-удобен 
маршрут за търговия. Отначало ос-
новните износни продукти били 
порцеланът, чаят и медта, докато в 
същото време се внасяли подправ-
ки, растения, скъпоценни камъни и 
перли. Архивите доказват, че тази 

търговия се простирала в над 100 
региона, включително Югоизточ-
на Азия, Персия, Арабия и Африка. 

Вследствие на това град Цюен-
джоу се превръща в проспериращ 
и оживен център на търговия, но 
не и без своите възходи и падения. 
Около 13-и век благополучието на 
пристанището се понижило зара-
ди зачестяващата конкуренция в 
Япония и вътрешна нестабилност 
в Китай. Въпреки това по-късно с 

Възстановената 
Чаотиенска порта

Статуя на Лаодзъ  
в Цюенджоу
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арабски изследовател Ибн Батута 
говори за Цюенджоу като за най-ве-
ликото пристанище на света, докато 
италианският християнски мисио-
нер монах Одорико описва града в 
целия му блясък. „Кораби от всяка-
къв размер и произход акостираха 

Дзъ, основател на даоизма, будист-
ките храмове „Кайюен“, една от 
най-ранните джамии в Китай и по-
редица от ислямски гробници.

Цюенджоу се присъединява 
към пещерите Магао, Велика-
та китайска стена и мавзолея на 
първия китайски император Цин 
Шъхуан като град, чиято история 
е ключова за разбирането на раз-
витието на глобалната икономи-
ка. Това е както жизненоважна 
част от древния Път на коприна-
та, така и свидетелство за богато-
то разнообразие, което съществу-
ва в Китай от векове.

Градската управа изрази вълне-
нието си от новия статут на Цюен-
джоу като наследство, особено в 
светлината на инициативата „Един 
пояс, един път“, която се стреми да 
припомни голямата и глобална тър-
говска мрежа от миналото. „Тези 
обекти не само са увековечили бла-
годенствието на Цюенджоу в мина-
лото, но също така потвърждават 
уникална търговска система, съз-
дадена от съвместните усилия на 
централните правителства, мест-
ните и отвъдморските общности, 
което води до процъфтяваща оке-
анска търговия и културен обмен 
през този период.

страниците подготви  
Галина Крумова

много усилия на китайски и външ-
ни сили градът връща предишна-
та си слава.

Много известни откриватели са 
преминали през пристанището на 
Цюенджоу и са записали неговото 
величие. Венецианският открива-
тел Марко Поло, който пътешест-
ва през 13-и век, описва града като 
„едно от най-големите убежища за 
търговията в света“ и като „Алек-
сандрия на Изтока“. Известният 

в пристанището и не беше необи-
чайно да се видят търговци от цял 
свят да продават и обменят стоки“.

Тези търговци оставят неизли-
чима следа в историята и градския 
пейзаж на град Цюенджоу. Идва-
щи от всички краища на света, те 
правели статуи и храмове, за да по-
читат своите божества и да се мо-
лят за успешна търговия. На свой 
ред тези статуи и храмове превръ-
щат Цюенджоу вълнуваща среща 

на архитектурното разнообразие.
Много древни пътеки, сгради и 

статуи включват мотиви от тради-
ционния южен архитектурен стил, 
наречен „миннан“ (Мин е съкрате-
ното име на провинция Фудзиен,  
а „нан“ означава „юг“). Китай- 

ският дизайн също е смесен с мо-
тиви от исляма, индуизма, буди-
зма, манихейството в хибриден 
стил, наречен „фандзай“. В момен-
та в Цюенджоу има около 22 ис-
торически обекти и паметници. Те 
включват масивна статуя на Лао 

Джамията Циндзин 

Статуи на Марко Поло 
и Ибн Батута

Мостът Анпин

Пагода в храма 
Кайюен
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на тазгодишния национален шампионат по плуване Пан Джанлъ, 
който все още не е навършил 19 години, се оказа голямата 
изненада, спечелвайки 6 златни медала, включително 3 титли в 
индивидуалните дисциплини.
на финала в свободния стил на 100 м той счупи азиатския рекорд 
на южнокорееца Хуан Сун-у с време 47:22 секунди. на финала  
на 400 м взе още един златен медал с време 3:46:40 минути, 
покривайки стандарт „А“ на Световното първенство  
по плуване във Фукуока.

Съдби

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

железопътната линия Момбаса – найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като национален парк 
“найроби” и национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

о думите на самия Пан, 
„много от резултатите 
бяха неочаквани“. Бър-
зият му възход вдъх- 
на нова надежда в ки-
тайското мъжко плува-

не, което през последните години 
бе в застой, и сега всички очакват 
„ерата на Пън Джанлъ“.

В момента, в който счупи ази-
атския рекорд и погледна резул-
татите на големия екран, момче-
то не можа да повярва на очите 
си и попита съотборника до себе 
си: „Има ли нещо нередно в този 
резултат?“.

След като се потвърди, че е пре-
плувал дистанцията за 47:22 секун-
ди, Пан се изправи и махна с ръ-
ка към камерата. Изглеждаше мно-
го спокоен и в него не се вижда-
ше радостта от рекорда. След със-
тезанието той обясни: „Всъщност 
не бях много развълнуван, мислех 
си, че мога да подобря азиатския 
рекорд, но не очаквах да го напра-
вя с толкова много“.

Времето на Пан на 100 метра 
свободен стил задмина това на ру-
мънската звезда Давид Попович от 
миналогодишното световно пър-
венство и е най-доброто в света за 
този сезон. Отличното представяне 
на момчето от провинция Джъдзян 
привлече погледите към него. И ма-
кар той да е ново име, постижения- 
та му в басейна не са случайни. 
Миналата година на Световното 
първенство в Будапеща, където той 
дебютира, едва 0,08 секунди не му 
стигнаха да се качи на почетната 
стълбица.

П

Пан Джанлъ – новата надежда на 
китайското плуване

Сега любителите на плуване-
то видяха един по-зрял и подгот-
вен Пан Джанлъ, който продължа-
ва да не харесва сравняването му 
с Попович. „Миналата година По-
пович също участва за първи път 
на световно първенство, за първи 
път взе титлата, сега е световен ре-
кордьор и се надявам, че следва-
щото ми състезание ще е с него, 
за да трупам опит“, казва момчето.

На четири и половина години 
Пан Джанлъ е избран поради до-
брата си физика в градската школа 
по плуване на град Уънджоу. „Тога-
ва не исках да се уча, но майка ми 
и баща ми настояваха“, спомня си 
той, но добавя, че съпротивата сре-
щу плуването не продължила дъл-
го и дори не може да каже кога се 

2018 г. виждах как другите се раз-
виват, а аз не. Силата и височина-
та ми не бяха достатъчни и усе-
щах, че колкото и усилено да тре-
нирам, не мога да плувам по-добре 
от съотборниците си“. На Нацио-
налното лятно първенство по плу-
ване през 2019 г. Пан Джанлъ пе-
чели надпреварата на 1500 метра 
свободен стил и постепенно нами-
ра увереност в себе си да продъл-
жи да тренира и се бори.

Миналата година той отново 
бе извикан в националния отбор 
на Китай: „Плувам пет или шест 
хиляди метра сутрин и седем хи-
ляди метра следобед, общо двана-
десет-тринадесет хиляди метра на 
ден“. В края на деня след трени-
ровките, той трябва да намери и 
време да завърши обучението си 
в университета. Като професиона-
лен спортист, той е свикнал с този 
напрегнат и натоварен начин жи-
вот, а в свободното си време слу-
ша музика и чете книги.

Пан Джанлъ описва себе си ка-
то интровертен и срамежлив, зара-
ди което се отказва да учи журна-
листика и избира да учи админи-
страция. Също така, за разлика от 
много негови връстници, не обича 
да играе онлайн игри в отбори, а 
предпочита да е сам.

В басейна обаче тази му интро-
вертност изчезва и там той се по-
казва като уверен в себе си млад 
мъж, което прави впечатление и 
на треньора му от провинциалния 
отбор Джън Кунлян. „Той се бори 
от началото до края, от първия до 
последния момент е напълно отда-
ден в тренировките, затова и ефек-
тът от тях при него е по-добър, от-
колкото при другите му съотбор-
ници“, казва той.

Днес 19-годишният Пан, с кон-
тиненталния рекорд на сметката 
си, описва целта за предстоящите 
Азиатски летни игри с думите: „На-
дявам се да се забавляваме с юж-
нокорееца Хуан Сан-у и той да ви-
ди колко красив град е Ханджоу“.

на Пан Джанлъ се дължат на та-
ланта му, но той не е съгласен: 
„Мисля, че не съм талантлив. Ако 
имах талант, сега трябваше да плу-
вам по-бързо от Попович. Смятам 
се единствено за сравнително тру-
долюбив спортист“.

От 12 до 18 години Пан Джан-
лъ е член на отбора на провинция 
Джъдзян и това е време, в което 
той тренира изключително упори-
то. Спомня си как, след като то-
ку-що бил приет в отбора, през но-
щта, страхувайки се от тъмнината 
в стаята си в общежитието, дълго 
се взирал в тавана, след като из-
гасели лампите. Отнема му око-
ло половин година, за да се адап-
тира към живота в отбора, но ид-
ват други трудности. „През 2017 и 

е влюбил в този спорт: През 2014 
г. на провинциално състезание, то-
ку-що навършил 10 години, Пан в 
продължение на пет дни взима се-
дем златни медала и във всяка дис-
циплина надминава противниците 
си с няколко дължини. През след-
ващите две години резултатите му 
продължават да са сред най-добри-
те в Джъдзян.

Според някои хора резултатите 

рез месец октомври ес-
ента се спуска над па-
сищата, нивите и река 
Дзинша в тибетското се-
ло Гантхо. Пуба, 80-го-
дишен местен скотовъ-

дец, размахва бавно камшик и под-
виква на стадото си от якове, из-
карвайки го на паша, а утринно-
то слънце хвърля златни отблясъ-
ци върху лицето му. За него есен-
та е най-красивият сезон в родния 
му край.

До Гантхо, първото село, откъде-
то започва освобождението на Ти-
бет, се стига по републикански път 
№ 317, свързващ провинция Съчуан  
с Тибетския автономен регион. 
През последното десетилетие, бла-
годарение на стратегията на Китай 
за борба с бедността, Гантхо успява 
да се възползва от транспортните 

си предимства и се опитва да раз-
вива местния туризъм. 

Уникалната история, красива-
та природа и запазените традиции 
привличат много посетители в ра-
йона. Те могат да разгледат истори-
чески забележителности, при нуж-
да да се обърнат към туристически 
център, да се разходят по няколко 
екопътеки. Много от местните жи-
тели стопанисват къщи за гости, 
предлагат коне и водачи под наем, 
подготвили са и музикална и тан-
цова програма. И всичко това им 
помага да увеличават доходите си.

Домът на един от тях – Дор-
га, представлява двуетажна сгра-
да в традиционен тибетски стил. 
Тя е чиста и подредена, а от тера-
сата на втория етаж се разкрива 
панорама на цялото село. „Ремон-
тирахме къщата и предлагаме 10 

П

Огромните промени  
в „първото свободно 
село на Тибет“

допълнителни легла. Всяка година 
получаваме от селото и дивидент 
от общите приходи за туристиче-
ска дейност“, споделя той.  

С изграждането на нов мост на 
река Дзиншадзян и на републикан-
ския път № 317, транспортът се пре-
върна в друго средство за увелича-
ване доходите на местните жители. 
„Сега десет семейства стопанисват 
повече от 40 превозни средства и 

това им носи повече доходи“, каз-
ва Ауанджом. Подобряването на 
транспортната инфраструктура но-
си също нови възможности за раз-
витието на Гантхо. В селото се ор-
ганизират групи от строителни ра-
ботници и за превоз, които рабо-
тят в близките градове и околии. 
През 2021 г. чистият годишен доход 
на глава от населението в Гантхо е 
достигнал 14 хиляди юана.
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туризъм

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

железопътната линия Момбаса – найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като национален парк 
“найроби” и национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

района на Шунан 
има и бамбуков 
музей, постро-
ен през 1986 г.  
Основната му 
сграда е постро-

ена над повърхността на во-
дата и там може да се за-
познаете с 58 вида необик-
новен бамбук. Тук туристи-
те могат да видят бамбука 
цуей, който е най-малкият 
в света с диаметър 0,1 до 0,2 
милиметъра, а също така и 
най-високия бамбук – нан, 
за който вече споменахме. 
В музея ще видите и раз-
лични изложби на бамбуко-
ви предмети, оръжия и му-
зикални инструменти. 

Излизайки от музея, ще 
се озовете пред 

туристическия район 
Хайджонхай, 

който представлява доли-
на, около която са постро-
ени диги и така се е офор-
мило езеро с площ около 40 
хиляди кв. м. Повърхността 
на езерото е голяма и напо-
добява малко море в бамбу-
ковото море, затова се на-
рича Хайджонхай, което в 
буквален превод означава 
„море в море“. 

Местността Шунан е из-
вестна и с бамбуковата си 
трапеза, която предлага го-
лямо разнообразие от над 100 
вида блюда. Например су- 

В

Невероятната 
бамбукова гора Шунан

красивият район „Лунна 
светлина”, където нощем 
бамбуковата гора отразява 
лунната светлина и създава 
призрачни пейзажи. Благо-
дарение на тези ефекти ра-
йонът става една от най-из-
вестните забележителности.

Тук се намира и будист-
кият храм. Никой не знае 
кога е построен храмът, но 
според исторически данни 
той е бил много посещаван 
още преди повече от хиля-
да години. 

Другата забележителност 
на бамбукова гора Юндин 
е местността Пътуване из 
бамбуково море, където 
бамбукът расте много на-
гъсто и сред него тече река. 

В края на бамбуковото 
море се намира папая с над 
300-годишна история. На 3 
март и 9 септември по лун-
ния календар всяка годи-
на там се провеждат риту-
ални тържества. Много ту-
ристи горят благовония и 
се молят. 

През есента в района мо-
гат да бъдат видени някол-
ко десетки хиляди свраки, 
които кръжат над бамбуко-
вата гора. Всяка есен свра-
ките идват там и остават за 
месец-месец и половина. За-
това туристите, които посе-
щават района през този се-
зон, са най-много. 

пата, приготвена от бамбу-
ка джусун, е много полезна 
за здравето, а местният спе-
циалитет „Хуанба”, който се 
приготвя по специална ре-
цепта от ориз, завит в бам-
бук, е изключително вкусен. 

В околността на град 
Хайян, провинция Шан-
дун, се намира и  

бамбуковата  
гора Юндин, 

която е не по-малко краси-
ва и любопитна за туристи-
те. Тя е известна природна 

забележителност и привли-
ча все повече туристи от 
страната и от чужбина.

Площта на целия район 
е повече от 330 хектара, а 
на бамбуковата гора – над 
60 хектара. В 60% от района 
е запазен оригиналният об-
лик. Тук има много видове 
диви растения, като напри-
мер древно гинко с някол-
костотин годишна история. 

Бамбуковите насажде-
ния, които виреят там, са 
донесени от известния ху-
дожник от династия Цин 

Джън Банцяо от южната 
част на река Яндзъ. Оста-
нали са сведения, че Джън 
Банцяо много харесвал този 
край и затова той донесъл 
няколко бамбука от родния 
си край. Впоследствие него-
вите наследници продължа-
ват да ги отглеждат и така 
се получава сегашната бам-
букова гора, която е голя-
мо културно наследство и 
в която растат над 20 вида 
бамбук. 

В бамбуковата гора Юн-
дин се намира и особено 

Бамбуковата гора Шунан се намира в околността на град Ибин, провинция 
Съчуан. Това е туристическият район с бамбуков пейзаж и многобройни 
културни паметници. Площта му е 120 кв. км и има над 500 хълма, покрити  
с бамбук. Интересното е, че в района Шунан има повече от 400 вида бамбук. 
освен обикновения бамбук нан, там се срещат и доста редки видове,  
които не могат да бъдат открити никъде другаде. 
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Ерик СоЛхАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

Традиционната китайска 
медицина предлага някои 
невероятни на пръв поглед 
рецепти за различни 
заболявания, които може да 
ви се сторят странни, но това 
не пречи на техните лечебни 
качества. В този брой ви 
предлагаме три от многото 
изпитани във времето  
рецепти на Поднебесната.

Желе от костенурки
Гуейлингао, или желето от кос-

тенурки, е вид лечебен десерт с 
много древна история. В тради-
ционната рецепта се използват бу-
льонът от варени черупки на спе-
циален вид костенурки и различ-
ни билки. На вкус желето е едно-
временно сладко и горчиво. Обик-
новено като десерт се сервира ох-
ладено, гарнирано с плодове, ядки 

Три необичайни китайски деликатеса  
с доказани лечебни качества

е рядък вид. Те се варят в продъл-
жение на часове. След това теч-
ността се прецежда, към нея се 
добавя отвара от различни билки 
и варенето продължава до полу-
чаването на желеобразна тексту-
ра. За по-голяма плътност на де-
серта се добавят оризово брашно 
и нишесте. 

Днес черупките на този ря-
дък вид са заменени с отглежда-
ни във ферми големоглави косте-
нурки (Platysternon megacephalum), 
или още по-добрият вариант – с ки-
тайски билки с подобно действие.

Твърди се, че консумацията на 
гуейлингао е възможно да проме-
ни състава на потта и тя да не ми-
рише толкова лошо, да подобри 
дефекацията, да облекчи симпто-
мите на топлинния удар. Този гор-
чиво-сладък десерт помага и при 
кожни проблеми, като акне, об-
лекчава сърбежа, попълва енергия- 
та на бъбреците, подобрява кръ-
вообращението. Не се препоръч-
ва обаче на жени по време на ци-
къл или бременност.

Солени пачи яйца
Солените яйца са един от мно-

жеството китайски деликатеси. За 
приготвянето им се използват пре-
димно патешки яйца, защото са 
по-кремообразни и наситени на 
вкус от кокошите.

че починалият ги е напуснал за-
винаги. С тази традиция е свърза-
на и поговорката: „Отиде на мо-
гилата да продава пачи яйца.“, т. 
е. човекът вече е мъртъв.

Кокоши крака
Кокошите крака в Китай се це-

нят като изключителен деликатес 
с лечебни свойства, особено от же-
ните. Те са с богато съдържание 
на колаген, който се усвоява лес-
но от организма. Това вещество 
съхранява еластичността на ко-
жата, ускорява регенерацията на 
кожните клетки, насърчава усво-
яването на белтъците и калция, 
укрепва стените на кръвоносните 
съдове, стимулира производство-
то на еритроцити. 

Проучванията показват, че ко-
кошите крака съдържат и вита-
мини от групата В, както и А, С, 
Е, К, РР, фосфор, натрий, цинк 
и други полезни за организма ве-
щества. Твърди се, че консумаци-
ята им помага за заздравяване-
то на рани, подобрява хормонал-
ния баланс, подмладява, подсилва 
имунитета, укрепва костите, сухо-
жилията и ставите, има положи-
телно въздействие върху метабо-
лизма, състоянието на ноктите и 
дори въздейства благоприятно на 
нервната система.

Една легенда разказва, че в ед-
но отдалечено село живеел ста-
рец, който се славел като „лекар 
чудотворец“. Той продавал на па-
зара мариновани с лимон пилеш-
ки крака, за които се твърдяло, че 
имали вълшебно действие, укреп-
вали тялото и лекували всички бо-
лести. Жената на млад земеделец 
от селото се разболяла от рядка 
болест и никой от местните лека-
ри не успял да й помогне. 

Състоянието й се влошавало 
с всеки изминал ден и съпругът 
й, който случайно чул за „чуда-
тия лекар“, решил да го потърси 

или сладък сироп, и е особено под-
ходящо за горещото лято.

Родното място на това лечебно 
желе е град Уджоу, Гуанси-джуан-
ския автономен регион. Легендата 
разказва, че по време на епохата 
на Трите царства (220 – 280 г. пр. 
н. е.) военният стратег Джу Гълян 
повел войските си към южния град 
Уджоу, тогава наричан Цануцюен. 

Лятото в южните части на Ки-
тай е влажно и изключително го-
рещо и жегата се отразила зле на 
войниците, които били предимно 
от Севера. Тогава местните жите-
ли дали на стратега свое лекар-
ство срещу топлинен удар, кое-
то било приготвено от черупки 
на костенурки и корени туфулин 
(Smilax glabra). След като изпили 
отварата, войниците възвърнали 
силите си и продължили битки-
те си на юг. 

Оттогава гуейлингао се превръ-
ща във важен десерт за импера-
торския двор, особено при динас-
тия Цин. Твърди се, че император 
Тонджи (1856 – 1857) се излекувал 
от едра шарка именно благодаре-
ние на него.

В наши дни не е възможно да 
се опита оригиналната рецепта на 
този лечебен десерт, защото в нея 
се използват черупките на възраст-
на китайска триивичеста кутиеста 
костенурка (Cuora trifasciata), която 

Тъй като са обработени със сол, 
въпреки че на практика са суро-
ви, те издържат по-дълго от сва-
рените. Преди употреба трябва да 
се варят около 15 минути във вода 
или на пара. Солените яйца обик-
новено се добавят към каши или 
към сладкиши.

Според традиционната ки-
тайска медицина солените пачи 
яйца въздействат върху меридиа-
ните на сърцето, далака и бели-
те дробове, премахват излишния 
„огън“ от тялото. Те успокояват 
черния дроб и подобряват зрение-
то, овлажняват кожата, изчистват 
белите дробове. Поради богатия 
състав на полезни вещества, като 
протеини, мазнини, калций, же-
лязо, манган, цинк и други мине-
рали, са подходящи за хора, кои-
то се възстановяват от тежко за-
боляване, както и за развитието 
на костите и при анемия.

Солените яйца обаче са свърз-
ват с един тъжен повод. Жители-
те на провинция Фудзиен някога 
поставяли камък и солено яйце в 
ковчега на починалия и по време 
на погребението членовете на се-
мейството му казвали: „След като 
камъкът се разпадне и от яйцето 
се излюпи патенце, ще можеш да 
се завърнеш у дома“. 

Тъй като това няма как да се 
случи, вероятно тази церемония 
имала за цел да напомни на хората, 

на пазара и да купи от вълшебни-
те кокоши крака. Веднага щом ги 
изяла, младата жена се усмихна-
ла и казала: „Толкова са вкусни и 
един живот си струва само, защо-
то си опитал от тях.“ Скоро след 
това състоянието й започнало да 
се подобрява и след време тя оз-
дравяла напълно. След тази случ-
ка славата на вълшебните кокоши 
крака достигнала и до други и все 
повече хора идвали специално до 
селото, за да купят от тях.
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Традиционният за Юннан чай пуър – 
визитна картичка на провинцията

изкарва прехраната си с от-
глеждането на чай, и жела-
нието му е след дипломи-
рането да работи в тази ин-
дустрия.

Пън Лидзяо, който за-
вършва в Селскостопан-
ския университет на Юн-
нан специалност, свързана 
с чая, идва в компанията 
„Мънхай“ заради обещава-
щите перспективи на тази 
индустрия. Относно това 
свое решение тя казва, че 
в миналото не обичала да 
пие чай. „През последните 

години обаче, с появата на 
новите начини за пиенето 
на чай, много марки ста-
наха популярни на пазара, 
а чаят пуър има голям по-
тенциал за развитие.“

Шао Айдзю споделя, че 
делът на завършилите ви-
сше образование в компа-
нията вече е достигнал 40%. 
Освен това през последните 
години са наели много спе-
циализанти, които са пред-
ложили редица нови идеи.

В единия край на рабо- 
тилницата се чува равно- 

ан Пънмин рабо-
ти в отдела, който 
разработва дизай-
на на опаковките, 
във фабриката на 
компанията в ав-

тономния района на етно-
са дай – Сишуанбанна. В 
интервю за агенция „Син-
хуа“ той обяснява, че коле-
гите му са предимно мла-
ди хора, които често предла-
гат иновативни концепции.

Сред разнообразието от 
ферментирал чай, тради-
ционно произвежданият в 
Юннан пуър се е превър-
нал във визитна картичка 
на провинцията, а младежи-
те като Уан Пънмин са вле-
ли нова жизненост в мест-
ната чаена индустрия.

Според Шао Айдзю, за-
местник генерален мени-
джър на „Мънхай“, кои-
то са част от Taetea Group, 
средната възраст на техни-
те служители е 35 години. 
„От приватизирането ни 
през 2004 г. всяка година 
набираме млади високооб-
разовани служители“, каз-
ва той.

Уан Пънмин, който е за-
вършил визуална комуника-
ция, е от град Пуър, родно-
то място на чая пуър. Той е 
израснал в семейство, което 

Националния универ-
ситет за възрастни хо-
ра има един уникален 
и много интересен курс, 
който преподава основ-
ните модни принципи за 

съчетаване на дрехи. От май тази 
година университетът стартира та-
зи програма, за да обучава възраст-
ните хора как да използват дрехи-
те, които вече са в гардероба им, 
за да изглеждат по-модерни и да 
се обличат по-подходящо за раз-
личните поводи от техния живот.

Този иновативен курс всъщност 
става много популярен сред въз-
растните хора. Веднага след като 
информацията е публикувана, за 
него са се записали не само мно-
го сравнително „млади“ студен-
ти (на 50-ина години, сравнител-
но млади за стандартите на Нацио-
налния университет за възрастни 
хора), но също така и много сту-
денти на 70 и повече години. От 

средата на май тази година (всеки 
четвъртък), повече от 30 студенти 
посещават редовно класа с дрехи 
или аксесоари, които искат да съ-
четаят. Например под ръководство-
то на преподавателите студентите 
се учат как да използват бяла ри-
за, за да съчетаят професионален, 
ежедневен и спортен стил.

В тази програма се преподават 
множество различни интересни ас-
пекти от модата и нейното прила-
гане в ежедневния живот - от из-
бора на материи за облекло до съ-
четаването на дрехите, от грима 
до избора на аксесоари. Възраст-
ните студенти слушат внимател-
но и старателно си водят бележки. 
Един урок продължава час и по-
ловина. Много студенти споделят, 
че едва след няколко часа са раз-
брали, че има правила за съчета-
ване на дрехи. „Ние сме старо по-
коление и не разбираме модерна-
та мода. Затова сме тук и се учим. 

В

Възрастта не  
е пречка за стремежа  
към красота

Стилът на много дами от наше-
то поколение включва да трупаме 
всички добре изглеждащи елемен-
ти по тялото си. Цветисто е, но не 
изглежда добре. Много се радвам, 
че имам възможност да се науча 
на модерните тенденции“, казва ед-
на от студентките.

„За възрастните хора най-голе-
мият проблем при обличането е 
формата на тялото. С напредване на 
възрастта всеки ще има малки про-
блеми, като например неправилна 

стойка или няколко излишни ки-
лограма. Затова възрастните тряб-
ва да използват силните си страни, 
когато се обличат“, обяснява препо-
давателката на курса г-жа Фу Йе. 
„Елегантността, интелигентността 
и достойнството, които идват с оп-
ита на възрастните хора, са нещо, 
което много млади хора нямат, и 
нещо, което трябва да подчертаем 
в облеклото си. Всяка възрастова 
група притежава собствена красо-
тата“, добавя учителката.

Ерик СоЛхАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

обЩеСтво

В магазин за чай в окръг мънхай, провинция Юннан, докато родителите 
чакат на опашка, за да купят сладолед, сладкиш или кафе с вкус на пуър (вид 
чай, който се произвежда в провинцията от векове), децата са очаровани 
от героите на “Дисни” – мики маус и мулан, които им се усмихват от 
опаковките. Уан Пънмин се дипломира наскоро и се присъединява към Tae-
tea Group, които са основен производител и доставчик на чай в Китай. Той 
обяснява, че техните чаени предложения са разработени внимателно и са 
насочени към по-младото поколение.

мерното тракане на маши-
ната за пресоване на чай. 
„Тази машина е специал-
но проектирана за пригот-
вянето на малки кубчета 
чай пуър, които ние нари-
чаме „малки златни блок-
чета“, обяснява един от слу-
жителите, Лиу Хун. Тя до-
бавя, че традиционно пуър 

се пресова в овална форма 
с фиксиран размер и след 
това се изисква използва-
нето на специални инстру-
менти за отчупването от пи-
тата на парче, преди да се 
запари чаят. За по-голямо 
удобство на младото поко-
ление обаче, Taetea предла-
га по-малки опаковки, ка-
то една от тях е достатъч-
на доза за кана чай. 

„Този тип продукти вър-
вят добре на пазара и та-
зи година отново очаква-
ме по-големи продажби“, 

добавя Лиу Хун.
От 2012 г. Taetea е от- 

крила няколко чайни в го-
лемите градове като Шан-
хай, Гуанджоу и Кунмин, 
както и в Южна Корея, с 
идеята да създадат светов-
на верига подобна на „Стар-
бъкс“. Тези модерни заведе-
ния доближават традицион-
ния чай до ежедневието на 
младите китайци.

В магазина на Taetea се 
предлага възхитителна га-
ма от нови продукти с чай 
пуър – от млечен чай, сладо-
леди и сладкиши до чай на 
гранули и дори кафе, ком-
бинирано с пуър. „Млади-
те хора играят основна роля 
на днешния потребителски 
пазар, обяснява Уан Пън-
мин. Връзката с тях е ва-
жен начин за съживяване-
то на древния чай.“

Taetea Group не е сама в 
усилията да привлече мла-
дото поколение. Компани-
ята „Гаолуншан“ е изгради-
ла парк за чаената култура 
в град Тънчун, провинция 
Юннан, който включва мес-
та за къмпинг и зелени пло-
щи за туристите. Те пред-
лагат разнообразие от про-
дукти с чай пуър – от крем 
за ръце до балсам за коса.

Според Ян Хуейю, слу-
жител в рекламния отдел на 
компанията, за да се при-
влекат младите хора, тряб-
ва да се отговори на тех-
ните разнообразни изиск-
вания. „Представихме ши-
рока гама от продукти, за 
да ги насърчим да включат 
чая пуър в ежедневието си, 
с надеждата, че постепенно 
ще го заобичат“, добавя тя.
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В СОФИя Бе ПРеДСТАВенА ПРеВеДенАТА  
зА ПъРВИ ПъТ нА БъЛГАРСКИ езИК КнИГА нА 
КИТАйСКИя ИСТОРИК И ИзСЛеДОВАТеЛ чън ДзИн 

КултурА

страницата подготви  
Красимира иваНова

П
риятелите и лю-
бителите на Ки-
тай в България 
имаха възмож-
ност да присъст-
ват на официал-

ното представяне на най-но-
вата книга „Въпроси и отго-
вори за Китай“ с автор из-
вестния китайски историк 
и изследовател Чън Дзин. 
За пръв път книгата е пре-
ведена на български език. 
В нея могат да се прочетат 
отговорите на десетки ин-
тересни въпроси за Китай, 
които хората си задават, но 
трудно се намират събрани 
на едно място отговори на 
всеки от тях. По този повод 
в страната пристигна и ви-
сокопоставена китайска де-
легация от провинция Шан-
дун, както и представите-
ли на Китайското държав-
но бюро за разпространение 
на книги на чужди езици.

Книгата „Въпроси и от-
говори за Китай“ с автор из-
вестния китайски историк 
и изследовател Чън Дзин е 
получила наградата „Добра-
та книга“, която е най-висо-
кото отличие в издателски-
те и читателските среди в 
Китай. В момента тя е пре-
ведена на български език и 
издадена от българското из-
дателство „Ханлин”, а неин 
преводач е известната не са-
мо в България и в Китай, а 
също и в много други стра-
ни по света китаистка Ани 
Пешева. Тя е и директор на 
издателството.

Специално за предста-
вянето на българския пре-
вод на известната книга, в 
България пристигна деле-
гация от Китайското дър-
жавно бюро за разпростра-
нение на книги на чужди 
езици, както и представи-
тели на правителството на 
провинция Шандун, които 
изказаха своите поздравле-
ния на преводача и дирек-
тор на издателството за про-
явения интерес и положени 

„Въпроси и отговори за Китай“

Боксофисът по време на 
лятната ваканция в Китай 
достигна 20,6 милиарда юана
Според първоначалната 
статистика до 24 часа на 31 август 
общият боксофис в периода 
на лятната ваканция в Китай 
е достигнал 20,617 милиарда 
юана, а броят на зрителите – 
504 милиона души. Така през 
тази лятна ваканция бяха 
поставени няколко рекорда в 
историята на китайската филмова 
индустрия – за летен боксофис, 
за висока посещаемост, за 
брой на прожекции. Освен това 
боксофисът на 4 филма надхвърли 
2 милиарда юана и бе най-
високият за летния сезон.

усилия за издаването на та-
зи толкова интересна и по-
лезна книга и в България.

Представители на посол-
ството на КНР в София съ-
що присъстваха на търже-
ството по повод превода на 
„Въпроси и отговори за Ки-
тай”, като приветстваха иде-
ята и реализирането й.

Минути след официал-
ната презентация разгова-
ряме с директора на изда-
телство „Ханлин” г-жа Ани 

Пешева – преводач на кни-
гата. Ето какво споделя тя 
специално за КМГ:

„За мен е голяма чест 
и отговорност да преведа 
на български език книга-
та „Въпроси и отговори за 
Китай“ на известния ис-
торик и изследовател Чън 
Дзин. Тази книга обхваща 
различни теми за съвреме-
нен Китай и отговаря на над 
200 често задавани въпро-
са, които вълнуват хората 

развитие и други. Въпроси-
те са остри и на места до-
ри чувствителни, а отгово-
рите са ясни, задълбочени 
и кратки”.

Ани Пешева изследва 
Китай повече от 30 годи-
ни, но споделя, че въпре-
ки това самата тя е научи-
ла много от книгата.

– разкажете ни  моля 
повече за автора на книга-
та Чън Дзин?

– Чън Дзин е изтъкнат 
китайски историк и писа-
тел, един от най-задълбо-
чените изследователи на 
идеите и живота на съвре-
менните китайски лидери, 
включително на Мао Дзъ-
дун, както и на историята 
на ККП. Член е на Комиси-
ята по външни работи към 
Общокитайското събрание 
на народните представители 
и е професор в Пекинския 
университет, Народния уни-
верситет в Пекин и Ухан-
ския университет. Автор е 
на над десет книги, между 
които „Пътят на Китай и 
културната самоувереност“, 
„Контекстът и паметта на 
великата ера — от движе-
нието „4 май“ до реформи-
те и отварянето“, и е сце-
нарист на мащабните доку-
ментални филми „Мао Дзъ-
дун“, „Дън Сяопин“, „Джоу 
Ънлай“, „Нов Китай“ и др. 
Многократно е награжда-
ван с редица литературни, 
телевизионни и филмови от-
личия. Чън Дзин притежава 
изключително интелиген-
тен и увлекателен стил на 
писане, разказва за наисти-
на впечатляващи истории и 
случки, свързани с минало-
то и настоящето на Китай.

– може ли да се спрете 
на някои по-важни акцен-
ти във „въпроси и отгово-
ри за Китай”, поставени от 

автора и получили своите 
отговори?

– На Запад често се съз-
дават доста стереотипни 
мнения, недоразумения и 
недостатъчно разбиране на 
Китай. А както обяснява 
Чън Дзин в книгата, пове-
чето западни политици, уче-
ни и журналисти са свикна-
ли да използват „теории“, а 
не реални факти, в говоре-
нето или писането за Китай. 
Техните „теории“ се превръ-
щат в „политическо въобра-
жение“ и основно произли-
зат от „фактите“ и „логика-
та“ на Запада! 

Авторът подчертава, че в 
Китай има три неща, които 
са най-малко желани: 1. Ха-
ос; 2. Унижение и потисни-
чество; 3. Бедност и невеже-
ство. И съответно – има три 
неща, които са най-много 
желани: 1. Единство и ста-
билност; 2. Равенство и ав-
тономия; 3. Просперитет и 
цивилизованост.

Книгата съдържа факти 
и разглежда интересни при-
мери, свързани с промяна-
та от плановата икономи-
ка към пазарна, промени-
те, свързани със социализма 
с китайска характеристи-
ка, институционалната ре-
форма и много други аспе-
кти на реформите и отва-
рянето на Китай. Разглеж-
да се китайския път на раз-
витие, който е ориентиран 
към хората. „В основата е 
човекът“, всичко се прави 
в името на хората и тяхно-
то развитие напред.

По-нататък в разгово-
ра ни Ани Пешева се спи-
ра на някои погрешни раз-
бирания на редица държа-
ви за Китай, като обясня-
ва, че много от тях може би 
се дължат до голяма степен 
на предубедени преценки, 
формирани от превръща-
нето на своите предубеде-
ни „теории“ и гледна точ-
ка спрямо Китай. „Ето за-
що е изключително важно 
от какъв ъгъл и каква пози-
ция се гледа на Китай. Ва-
жно е добре да се разбира 
Китай и да се познават не-
говите традиции, ценнос-
ти и стремежи”, коменти-
ра Пешева.

В заключение директо-
рът на издателство „Хан-
лин” и преводач на изклю-
чително интересната и по-
лезна книга подчертава: „В 
книгата има много интерес-
ни въпроси и отговори за 
връзките между Китай и 
САЩ и Китай и Европей-
ския съюз. Бих казала, че 
тази книга може да послу-
жи за учебник по междуна-
родни отношения и помага-
ло за тези, които се занима-
ват с политология, история, 
философия, социални нау-
ки, държавно управление. 
Книгата е подходяща и за 
дипломатите, и за всички, 
които изследват и се инте-
ресуват от Китай”.

от цял свят. От нея разби-
раме какво наистина искат 
китайците днес, как да се 
разбира водещата роля на 
ККП, какво представлява 
китайската система, прави-
лен ли е китайският път на 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Азиатските игри в Ханджоу са в интерес 
на приятелството и мира 

Скалното катерене е все по-популярно 
сред планините Яншуо карст

редстоящите този месец Азиат-
ски игри в Ханджоу ще послу-
жат като важна платформа за 
насърчаване на мира и приятел-
ството в Азия, заяви високопос-
тавен служител на Тайландския 

олимпийски комитет.  Чароен Уатанасин, 
вицепрезидент на Тайландския олимпий-
ски комитет, изтъкна в интервю за Син-
хуа, че през годините Азиатските игри са 
се превърнали в жизненоважен канал за 
насърчаване на приятелския обмен и со-
лидарността между страните в региона. 
Той похвали опита на Китай в организи-
рането на големи спортни събития, което 

повишава интереса и очакванията от иг-
рите в Ханджоу.

Чароен отбеляза, че Азиатските игри, 
които събират на спортните терени елитни 
спортисти от цяла Азия, са демонстрация 
на приятелството, солидарността и миро-
любието на страните от региона, което е 
много важно в днешния глобален пейзаж.

86-годишният Чароен има богат опит от 
участия в Азиатските игри като бадмин-
тонист, а по-късно и като спортен служи-
тел. Той спечели златен медал в отборно-
то състезание за мъже и бронзов медал на 
двойки мъже на Азиатските игри в Бан-
кок през 1966 г.

ншуо, който се намира в 
южнокитайския Гуанси- 
Джуански автономен ре- 
гион е най-популярната 
дестинация за скално ка-
терене в Китай, известна 

с карстовия си планински пейзаж и 
като място за туристически и спорт-
ни дейности на открито. Тук двойка-
та елитни скални катерачи Лю Йон-
бан и Сяо Тин отделят част от вре-
мето си да тренират интересуващите 
се от катерене деца, които в послед-
но време стават все повече. Занима-
вайки се с този спорт повече от 15 го-
дини, известните в Китай спортисти 
от доста време съдействат за популя-
ризирането на катеренето и за разви-
тието на този спорт в Китай, отбе-
лязва агенция Синхуа в репортаж за 
известната двойка скални катерачи.

След като спортното катерене се 
появи за първи път на Олимпийски-
те игри в Токио за 2020 г., Лю Йон- 
бан и Сяо Тин се почувстваха още 
по-ентусиазирани в усилията си да 
съдействат за развитието на скалното 
катерене в този живописен китайски 

П

Я

За четвърти път – световна титла  
по бадминтон за двойка жени

ащитаващите тит-
лата си китайки 
Чън Цингчън и 
Дзя Ифан спече-
лиха за четвър-
ти път световна-

та титла по бадминтон на 
световното първенство в 
Копенхаген, съобщи аген-
ция Синхуа. На финала те 
победиха Априяни Рахаю и 
Сити Фадия. Чън Цингчън 
и Дзя Ифан станаха първата 
женска двойка в бадминто-
на, спечелила четири злат-
ни медала в историята на 
турнира.

„Чувстваме се страхотно 
и дори невероятно да про-
дължаваме да бъдем на 
най-високо ниво и в продъл-
жение на няколко години да 
печелим златните медали в 

З

Чароен УАТАНАСИН, 
вицепрезидент 
на Тайландския 
олимпийски комитет

дисциплината. Вероятно по-
бедата ни се дължи на вза-
имната подкрепа една към 

друга в нашите ежедневни 
тренировки, както и на със-
тезанията“, каза Дзя. 

планински регион. Тъй като местното 
правителство се придържа към кон-
цепцията, че „чистите води и буйни-
те планини са безценни активи“, Ян-
шуо ще привлича все повече ентусиа- 
сти по катерене от Китай и чужбина. 

Те ще могат да предизвикват себе си 
с катереното, както и да се насладят 
на красотата  на планинската приро-
да, отбелязва Синхуа.

А Чън сподели: „Поня-
кога едната от нас може да 
чувства липса на мотива-
ция или да е уморена и от-
паднала, но винаги другата 
от нас дава рамо и така ка-
то двойка можахме да стиг-
нем до тези победи и чети-
ри пъти да спечелим злат-
ните медали.“

26-годишната Чън започ-
ва да играе със също 26-го-
дишната Дзя преди светов-
ното първенство по бадмин-
тон в Глазгоу през 2017 г.,  
когото за първи път спече-
лиха световната титла. 

След това победиха на 
световните турнири през 
2021 г. и 2021 г., а в Копен-
хаген сега успяха да спече-
лят четвъртите си златни 
медали. 
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хокейният стадион в ханджоу
Вдъхновен от дизайна на традиционните китайски хартиени 
чадъри, хокейният стадион за Азиатските игри в Ханджоу 
2022 има окачена лека покривна конструкция и може да 
приюти 5000 зрители.

Снимка Синхуа

В началото на 
учебната година 
на 27 август 
началните училища 
в Юннан откриха  
новата учебна 
година. В началото 
на новия срок бяха 
посадени семената 
на екологичната 
цивилизация в 
сърцата на децата 
чрез дейности 
като напътствия 
за сортиране 
на отпадъците 
и посещения в 
демонстрационната 
база за 
популяризиране на 
биоразнообразието.

Снимка Синхуа

Вдъхновени от надписите 
върху оракулските кости 

К
омплекс от уп-
ражнения, съз-
дадени на осно-
вата на надпи-
сите върху ора-
кулски кости, бе 

представен наскоро от ки-
тайското Министерство на 
образованието. Цел на уп-
ражненията е да се популя-
ризират традиционната ки-
тайска култура и език. Съз-
даването им е инициирано 
от Педагогическия универ-
ситет на Анян, провинция 
Хънан, и реализирано от 
Факултета по музика. Ком-
плексът от упражнения е 
базиран на 19 знака от ора-
кулските кости и има за цел 
изкусно да комбинира музи-
ката, танца и спорта с древ-
ната писменост. Първона-
чално той ще бъде въведен 
в университета в началото 

на новата учебна година и 
по-късно в други 37 учебни 
заведения в Анян. Всяка го-
дина ще бъдат избирани по 
100 учители, които да пре-
минат обучение.

Анян е една от седемте 
древни столици на Китай. 
Оракулски кости с надписи 

бяха открити за първи път в 
района в руини от династия 
Шан (1600 – 1046 г. пр. н. 
е.) през 1899 г. Тези древни 
знаци се считат за корена 
на китайската писменост и 
през 2017 г. бяха включени 
в програмата на ЮНЕСКО 
„Памет на света“.

К

Търсят се имена  
за новите превозни 
средства за  
изследване на Луната

итайската аген-
ция за пилоти-
рани космиче-
ски полети пре-
ди дни официал- 
но обяви, че за-

почва открито търсене на 
имена за новите превозни 
средства за бъдещите пи-
лотирани мисии за изслед-
ване на Луната. 

Обществеността е по-
канена да предложи име-
на за новото поколение пи-
лотирани космически ко-
раби и пилотирания спус-
каем апарат към земния 
спътник.

Китай планира да при- 

земи свои тайконавти на 
Луната преди 2030 г. Пла-
нът е да бъдат изстреляни 
две ракети носители, които 
да доведат съответно лунен 
спускаем апарат и пило-
тиран космически кораб в 
окололунна орбита. Те ще 
се срещнат и ще се обеди-
нят в орбита, а след това 
тайконавтите ще влязат в 
спускаемия апарат.

Процесът на събиране 
на имена е отворен за об-
ществеността и ще продъл-
жи до 30 септември. Той е 
насочен към всички люби-
тели и почитатели на кос-
мическите изследвания.

Европейка спечели финала  
на най-престижното 
състезание за китайски език

Н
аскоро в град 
Наннин, Гуан-
си-джуански ав-
тономен регион, 
приключи фи-
налът на 22-рия 

„Китайски езиков мост“ – 
най-голямото състезание за 
китайски език за студенти. 
Петимата състезатели, съ-
брали най-много гласове от 
Азия, Европа, Африка, Аме-
рика и Океания, се бориха 
жестоко за първото място в 
глобалното състезание.

На финала участници-
те отговаряха на сложни 
въпроси на прекрасен ки-
тайски и изпълниха артис-
тични програми. Те демон-
стрираха любовта си към 
китайската култура и кра-
сотата на междукултурния 

обмен. В крайна сметка ев-
ропейската шампионка от 
Сърбия Ива Илич (с ки-
тайско име Ли Ифан) с от-
личното си представяне 
спечели първото място в 

глобалното класиране.
Нашата представител-

ка Бетиже Акова от Вели-
котърновския университет 
завоюва престижното тре-
то място.

Сямън бе определен като най-красив национален 
залив
Югоизточния бряг на Сямън в провинция Фудзиен  
е известен крайбрежен туристически курорт  
с 27,5-километрова брегова ивица.

Снимка Синхуа


